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 ضدو نقیض های
مذاکره

پیچیدگی ها مذاکره، تعامل و توافق ایران و آمریکا 
بررسی شد
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جراحی واقعی اقتصاد، میدان دادن به 
بخش خصوصی

بر اساس آمارهای رسمی، حدود ۳۰ درصد مردم 
می کنند.  زندگی  فقر  خط  زیر  همچنان  کشورمان 
این رقم آشکارا نشان می دهد که وضعیت اقتصادی 
به هیچ وجه مطلوب نیست. عبور از این شرایط بحرانی، 
تغییرات  ایجاد  و  کلان  تصمیماتی  اتخاذ  نیازمند 
بنیادین در متغیرهای وابسته به اقتصاد است؛ اما 
شاید بتوان گفت یکی از کلیدی ترین گام ها، تقویت 
جدی بخش خصوصی و توسعه سرمایه گذاری های 
داخلی و خارجی است. در جلسه اخیر سران قوا 
نیز بر این موضوع تأکید شد. هرچند طی سال های 
گذشته بارها بحث میدان دادن به بخش خصوصی 
مطرح شده، روند اجرای آن عملاً بسیار کند پیش 
رفته و حتی گاهی برخی از استارت آپ های قدرتمند 
شده اند.  واگذار  شبه دولتی  شرکت های  به  نیز 
واقعیت این است که عدم شکل گیری کامل رقابت 
تازه ای  موضوع  اقتصادی،  مختلف  بخش های  در 
نیست و گرچه صحبت های زیادی در این باره مطرح 
شده، اما هنوز اقدام عملی شایان توجهی برای فراهم 
کردن زمینه تنفس بخش خصوصی صورت نپذیرفته 
است. در یک نگاه واقع بینانه، جراحی واقعی اقتصاد 
زمانی رخ می دهد که بنگاه داری نهادها و سازمان های 
دولتی و حاکمیتی به طور جدی پایان یابد و نقش 
اصلی را واگذاری واقعی به بخش خصوصی ایفا کند.
در بسیاری از کشورها، نظیر آلمانِ پس از جنگ 
جهانی دوم، تجربه نشان داده که با واگذاری بخشی 
از اداره اقتصاد به دست بخش خصوصی و ایجاد 
فضای رقابتی، می توان رشد اقتصادی چشمگیری را 

رقم زد.

ژوبین صفاری سرمقاله

اژه ای  محسنی  غلامحسین  حجت الاسلام والمسلمین 
قوه  شورای عالی  نشست  در  بهمن(   ۱۵( دوشنبه  امروز 
قضاییه، با تبریک اعیاد شعبانیه و ایام الله دهه مبارک 
فجر اظهار کرد: دشمن امروز به واسطه شکست هایی که 
از انقلاب و نظام ما متحمل شده، حِقد و کینه به دل 
گرفته و مترصد ضربه وارد کردن به کیان نظام و انقلاب 
است؛ ترفند ها و توطئه های دشمن در این عرصه متنوع 
است؛ باید این ترفند ها و توطئه ها رابشناسیم و خود را در 

برابر آنها مجهز کنیم.
دشمن به دنبال بدبین کردن مردم نسبت به ارزش های 

انقلاب است
به گزارش ایرنا، رئیس قوه قضاییه گفت: دشمن امروز 
انقلابی  و  ارزش های اسلامی  به  را نسبت  ما  می خواهد 
بی تفاوت و منفعل کند. راه مقابله با این توطئه دشمن، 
تبعیت محض از ولی فقیه است؛ باید همگام با ولی فقیه 
باشیم؛ نباید یک قدم جلوتر یا عقب تر از ولی فقیه حرکت 
کنیم. راه نجات، در تبعیت از ولی فقیه است؛ تجربه این 
۴۶ سال به ما ثابت کرده است که کسانی که از ولی فقیه 

جدا شدند، سرانجام و عاقبت بدی پیدا کردند.
ابزار های  با  دشمن  گاهی  افزود:  اژه ای  محسنی 
ابزار ها مبادرت  مختلف از طریق فضای مجازی و دیگر 
عده ای  است  ممکن  اینجا  در  و  می کند  شبهه افکنی  به 
بردارند؛  ولیّ امر  اوامر  از  تخطی  در  را  نخست  گام های 
همان عده، بعد از مدتی وقتی به خود می نگرند می بینند 
اسیر  و  افتاده اند  جدا  ولایت  نورانی  مسیر  از  کاملاً  که 
خطوات شیطان و شیطان صفتان شده اند. امروز ولی فقیه 
ما یک شخصیت الهی، وارسته، حکیم، دوراندیش، جامع 
ما جامع تر  امروز  امت،  امام  تیزبین است و همچون  و 
نشانه  و  تابلو  یک  این  نداریم؛  رهبری  معظم  مقام  از 

برویم  بی راهه  به  چنانچه  و  ماست  چشمان  مقابل  در 
بالاترین خسران و سرزنش ها سزاوار ماست.

و  معیشتی  موضوعات  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
معیشت  کشور،  اصلی  مسئله  امروز  افزود:  اقتصادی، 
به  نسبت  باید  معیشتی  مسائل  رفع  برای  است؛  مردم 
امر پیشرفت اقتصادی و تولیدی اهتمام مضاعف داشته 
و در مسیر کمک به فعالان سالم عرصه اقتصادی و در 

رفع موانع تولید، جدیت و جهد بیشتری داشته باشیم.
حمایتگری،  از  مقصود  کرد:  تصریح  اژه ای  محسنی 
شامل حال آن دسته از محتکران، مفسدان و متقلبان 
وفق  دسته  این  با  نمی شود؛  تولید  و  اقتصاد  عرصه  در 
از  منظور  اما  شد؛  خواهد  برخورد  قاطعیت  با  قانون، 
حمایتگری، آن است که موانع را از سر راه آن دسته از 
فعالان اقتصادی، تولیدگران و کارآفرینان که می خواهند 
با سرمایه خود، به رشد و توسعه تولید و اقتصاد کشور 

کمک کنند، برداریم.
رئیس عدلیه تصریح کرد: وقتی سرمایه گذاری خارجی 
استحکام  و  حفظ  برای  سرمایه گذار  آن  می شود،  انجام 
ملزم  را  خود  شده،  که  هم  سود  کسب  و  خود  سرمایه 
به رعایت مقولات مرتبط با امنیت می کند؛ این یک امر 

واضح است.
کنیم  کاری  که  است  آن  تاکید  گفت:  اژه ای  محسنی 
اگر سرمایه از خارج هم نمی آید؛ حداقل سرمایه از داخل 
کشور بیرون نرود؛ در سال های اخیر مقداری ثروت از 
کشور خارج شده است؛ گاهی حتی فردی که در داخل 
کشور ما با منابع ما به سود های بعضاً کلان دست یافته 
که  چرا  می کند،  امتناع  داخل  در  سرمایه گذاری  از  نیز 
نگران از دست رفتن سرمایه خود است! بنابراین ما باید 
سازوکار مدون و مستحکمی ایجاد کنیم که سرمایه گذاران 

با  و  نباشند  سرمایه های شان  رفتن  دست  از  نگران 
طیب خاطر در داخل کشور سرمایه گذاری کنند.

مقوله  در  باید  دولت  کرد:  تاکید  قضاییه  قوه  رئیس 
اقتصاد، نقش هدایتگر و تسهیل گر را ایفا کند همچنین 
بخش خصوصی  به  شعار  و  در حرف  نه  عمل  در  باید 

میدان دهیم.
محسنی اژه ای گفت: رهبری معظم انقلاب نیز تاکید 
مؤکدی بر امر حمایت از بخش خصوصی دارند و قوای 

ایشان  امر کرده اند؛ عباراتی که  این  به  را ملزم  سه گانه 
در سخنرانی اخیرشان در جمع تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی بیان فرمودند، نکات بسیار نغز 
و مهمی هستند که همگان موظف به اجرای این منویات 

هستیم.
دستگاه  که  نقشی  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
قضایی در ۴۶ سال اخیر در حوزه های مختلف حکمرانی 
ضبط،  ثبت،  اهمیت  به  است،  داشته  خدمتگزاری  و 
گردآوری و مدون کردن این خدمات ۴۶ ساله پرداخت و 
گفت: قوه قضاییه طی ۴۶ سال اخیر در حوزه های مختلف 
حکمرانی و خدمتگزاری به انقلاب و مردم، از جمله تأمین 
و تحکیم امنیت کشور، استنقاذ بیت المال از سردمداران 
طاغوت و سایر مفسدان، احیای حقوق عامه، منشاء اثر و 
خدمات بوده است، اما آنطور که مطلوب است به صورت 
و  است  نشده  پرداخته  این خدمات  به  ذوابعاد  و  کلان 
این خدمات برای مردم و به ویژه نسل جوان تبیین نشده 
امر  در  و  گمارد  این مهم همت  به  باید  اینرو  از  است؛ 
تاریخ نگاری، تاریخ شفاهی و مستندسازی خدمات اهتمام 
داشت. باید توجه داشت که برخی از شخصیت های قوه 
قضاییه، گنجینه هایی از مقولات تاریخی و عبرت آموز در 
سینه دارند که طرح آنها برای حال و آینده همه ما مفید و 
نافع است؛ شهید حجت الاسلام والمسلمین رازینی از این 

دست شخصیت ها بودند.
این  در  قضا  دستگاه  رئیس  گزارش،  این  براساس 
حضرت  باسعادت  ولادت  ویژه  تبریک  با  نشست، 
ابوالفضل العباس )ع( و روز جانباز، بر رسیدگی بیش از 
پیش بر وضعیت جانبازان سرافراز کشور در ابعاد مختلف 
تاکید کرد و جانبازان را سرمایه هایی ارزشمند برای ایران 

اسلامی دانست.

رئیس قوه قضاییه:

اگر نمی توانیم سرمایه خارجی جذب کنیم موجب فرار سرمایه هم نشویم

علی مطهری: 
مردم تحت فشار اقتصادی هستند، باید تحریم ها رفع شود

خبر

قالیباف: 
طبق آمارها تورم کاهش پیدا کرده است

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امام اسلام را زنده کرد، گفت: 
امام عزت را به امت اسلامی برگرداند و امر ملی را در کشور ما احیا کرد؛ فتح 
الفتوح امام این بود که تحولی در انسان ها و یکایک جوانان ایجاد کرد که این 

امانت دست یکایک ماست و باید قدر بدانیم.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در نشست مشترک همدلی سران و 
معاونان قوای سه گانه با تبریک اعیاد شعبانیه و دهه فجر گفت: اگر بخواهیم 
مقطعی از تاریخ را با انقلاب اسلامی مقایسه کنیم، عید سعید غدیر خم شبیه 
ترین به آن است؛ عیدی که اکمال دین و عید ولایت بود که به برکت امام 

در تاریخ تکرار شد.
وی افزود: امام مجددا اسلام را زنده کرد و عزت را به امت اسلامی برگرداند 
و امر ملی را در کشور ما احیا کرد و مردم ایران را به ملت قوی در سایه دین 
شکل و حضور داد و به واقعی در مسیر احکام الهی پیش برد؛ فتح الفتوح امام 
این بود که تحولی در انسان ها و یکایک جوانان ایجاد کرد که این امانت دست 

یکایک ماست که باید قدر بدانیم.
وی با تشکر از رییس جمهور برای میزبانی جلسه گفت: پیش از این چنین 
جلسه ای در دولت شهید رییسی بدون حضور قوه قضاییه تشکیل شد اما 
امروز این جلسه به برکت ایام دهه مبارک فجر و حضور هر سه قوه تشکیل 
شد.  در این جا  همه کسانی حضور دارند که خوب و بد کشور با عملکرد آن 
ها برای کشور رقم می خورد؛ به تعبیر مقام معظم رهبری، بدانیم که فردای 
قیامت خدا بیشتر از کارهای نکرده ما نسبت به کارهای کرده ما، توضیح 

می خواهند.
قالیباف بیان کرد: با توجه به آغاز اجرای برنامه هفتم و شروع به کار مجلس 

و دولت، هر چند وقت یکبار این جلسه بر محور کار برگزار شود.
تداوم انقلاب در گرو وحدت است

رئیس مجلس با بیان اینکه انقلاب را وحدت به پیروزی رساند، گفت: تداوم 
انقلاب در گرو وحدت است؛ در جلسه معارفه آقای اژه ای گفتم که باید قوا با 
یکدیگر همدلی و همکاری داشته باشیم اما اگر این موضوع منجر به هم افزایی 
نشود، چه خاصیتی دارد پس باید خروجی هم افزایی باشد که ذینفع نهایی 
باید مردم به خصوص محرومان و مستضعفین باشند و آن هایی که در زیر 
فشارهای اقتصادی له می شوند و به حرمت اسلام و اهل بیت و دین دم نمی 
آورند و به ما چیزی نمی گویند. وی افزود: هر اسمی همچون وحدت، وفاق و 
همدلی می خواهیم بگذاریم اما خروجی آن باید مشخص شود؛ دوستان گفتند 
که این جلسه برای همدلی و حل مشکل مردم است پس از نصیحت بگذریم؛ 

اینجا ما همه مسئولیم و باید برویم کاری انجام بدهیم.
قالیباف بیان کرد: وحدت، همدلی، وفاق باید سیستمی و تشکیلاتی و با 
شاخص همراه باشد. باید شاخص داشته باشد چون ما در چارچوب قانون 
کار می کنیم. رئیس مجلس افزود: همواره رییس جمهور در جلسات تاکید 
داشتند که وفاق دو شاخص سیاست های رهبری و برنامه هفتم را دارد؛ باید 
این موضوع مبنای کار ما باشد و بسنجیم که آیا با این شاخص در مسیر گره 
گشایی از کار مردم هستیم یا خدای نکرده جریانات فرعی و حاشیه ای ما را از 

متن اصلی دور می کنند.
قالیباف با اشاره به موضوع مسکن گفت: وقتی با مردم صحبت می کنیم می 
گویند به ما یارانه ندهید بلکه به ما خانه دهید آن وقت خودمان می توانیم 
مشکلات زندگی مان را حل کنیم. باید همه در این موضوع کمک کنند. شاید 
احتیاج به اصلاح روش ساخت باشد. بارها در دولت شهید رئیسی هم گفتم 
که کجای قانون نوشته که دولت باید خانه بسازد، خانه را باید مردم بسازند. 
ما باید برای مردم تشهیل گری کنیم. در این موضوع توزیع نرمال جمعیت و 

پراکنش هم مهم است.
وی گفت: تاب آوری جامعه در مقابل مسائل اقتصادی بیشتر از این نیست 
و نباید بیشتر از این به مردم فشار آورده شود؛ ما در مجلس شورای اسلامی 
قول می دهیم در این راه تمام قد در خدمت دولت هستم. از دید ما احتیاج 
به قانون جدیدی برای خیزش اقتصادی دولت نیست و قوانین دائمی فعلی 
کفایت می کند اما اگر احتیاج به قانون جدیدی باشد، قول می دهیم در 
کمترین زمان ممکن این کار را انجام دهیم و بدون تاخیر در صورت لزوم قانون 

برنامه را اصلاح می کنیم.

»چرا انقلاب کردیم؟« این سوالی است که این روزها و همزمان با ایام فجر 
شنیده می شود، خاصه از سوی نسل جدیدی که انقلاب را درک نکرده است. این 
سوال بهانه ای شد تا در حاشیه آیین بزرگداشت صد و پنجمین سال ولادت آیت 
الله شهید مرتضی مطهری، با علی مطهری، نماینده ادوار مجلس، گپ و گفت 

کوتاهی داشته باشیم.
علی مطهری به خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: »قبل از انقلاب کشور استقلال 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی نداشت و به نوعی تحت فرمان آمریکا و انگلیس 
بودیم. بعد از انقلاب ما استقلال سیاسی پیدا کردیم و خودمان تصمیم می 

گیریم.«
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره جای خالی شهید مطهری گفت: »اگر 
ایشان ترور نمی شدند، بسیاری از حوادث بعد از انقلاب به شکل دیگری انجام 

می شد.«
مشروح گفتگوی علی مطهری، نایب رئیس پیشین مجلس شورای اسلامی، را 

در خبرگزاری خبرآنلاین می خوانید؛
 آقای مطهری! در دهه فجر به سر می بریم و این روزها، این سوال به کررات 
مطرح می شود که چرا انقلاب کردیم و آیا مسیری که تا به امروز طی شده، 

درست بوده است؟
 قبل از انقلاب کشور استقلال سیاسی، اقتصادی و فرهنگی نداشت و به 
نوعی تحت فرمان آمریکا و انگلیس بودیم. بعد از انقلاب ما استقلال سیاسی 

پیدا کردیم و خودمان تصمیم می گیریم. استقلال اقتصادی هم به این معنی که 
تصمیمات اقتصادی را خودمان اتخاذ می کنیم، پیدا کردیم، اگر چه ممکن است 
مدیریت اقتصادی ما خوب نباشد. در گذشته خودباختگی و خودکم بینی که 

نسبت به فرهنگ غرب وجود داشت، الآن خیلی کم شده است.
هنوز دچار شکاف های طبقاتی هستیم

البته، نمی توان گفت کاملا از بین رفته اما خیلی کم شده است. فاصله بین 
روستا و شهرها از نظر امکانات رفاهی نسبت به قبل از انقلاب خیلی کم تر شده 
است. البته ما هنوز دچار شکاف های طبقاتی هستیم. آزادی بیان هم در برخی از 
دوره ها مناسب بوده است اما در برخی از دوره ها چندان مناسب نبوده و فراز و 

نشیب داشته است. همین مسئله استقلال کشور خیلی مهم است. 
 یعنی این مسیر طی شده تا به الآن درست بوده است...

 بله، مسیر را درست آمده ایم. ممکن است در طی این ۴۶ سال اشتباهاتی 
داشته باشیم اما مسیر درست آمدیم.

هدف این بود که روحانیت ما حکومتی و دولتی نباشد
 نظر شما درباره نقش و نفوذ روحانیت در قبل و بعد از انقلاب را چطور می 

بینید؟
بود که  این  بر  بنا  ابتدا  از  بوده است،  تزِ شهید مطهری   همانطور که 
روحانیت، پست های اجرایی دولتی را اشغال نکنند و در کنار مردم باشند. در 
واقع، همانطور که در طول تاریخ، روحانیت شیعه از حکومت ها مستقل بود، 

در جمهوری اسلامی هم این استقلال را حفظ کند و ناظر بر دولت ها باشد. 
گاهی ما در جمهوری اسلامی این موضوع را رعایت نکردیم ولی به طور کلی 
هدف این بود که روحانیت ما حکومتی و دولتی نباشد؛ برای اینکه بتواند دولت 
ها را هدایت کرده و انتقادهای خود را مطرح کند. این واقعیت گاهی کمرنگ 
شده و باید تلاش شود تا این واقعیت همچنان برقرار باشد؛ روحانیت همان 

نقش نظارتی را داشته باشند. 
 چقدر جای خالی آیت الله مطهری برای مقابله با تندروی هایی که این روزها 

می شود، احساس می شود؟
 خیلی روشن است، ایشان اگر بودند، بسیاری از مسائل بعد از انقلاب به 
شکل دیگری انجام می شد. آن تاکیدی که ایشان بر روی مسائل آزادی بیان، 
عدالت اجتماعی و استقلال روحانیت داشتند، کمتر کسی داشت. طبیعی است 
که اگر ایشان ترور نمی شدند، بسیاری از حوادث بعد از انقلاب به شکل دیگری 

انجام می شد.
مردم تحت فشار اقتصادی هستند

 فکر می کنید مهم ترین چالش های پیش روی حاکمیت چیست؟
فشار  تحت  مردم  است،  معیشتی  و  اقتصادی  چالش  حاضر  حال  در   
اقتصادی هستند. راه حل هم این است که کارهای بنیادی کنیم، تلاش کنیم 
تحریم ها برطرف شود، پیوستن به FATF مهم است و باعث می شود کشور به 

روند طبیعی مبادلات اقتصادی برگشته و مشکلات بهبود پیدا کند.

باربار  سنگینسنگین  تورم تورم 
وی دوش کارگران وی دوش کارگرانر ر
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ماموریت ویژه مثلث 
وها در مجلس تندر

شرح در صفحه  2

حذف ظریف مهمتر از مشکلات مردم شد!

گروه سیاسی- موضوع ظریف همچنان حرف نخست برخی تندورها در مجلس و خارج از آن است. مطفی 
پوردهقان عضو فراکسیون مستقلین ولایی مجلس می گوید انتصاب آقای ظریف در معاونت راهبردی 
رئیس جمهور تبدیل به بهانه ای برای شکل گیری عقده گشایی های سیاسی و تخریب دولت و زدن انگ هایی 
به او شده است. هر چند او معتقد است این انتصاب غیر قانونی است. با این حال فشارها بر ظریف بسیار زیاد 
است از جمله اینکه اصلا ظریف با ساواک همکاری داشته است که مرکز اسناد انقلاب اسلامی آن را رد کرد.
خبرآنلاین هم در گزارشی می نویسد: تریبون ها علیه پزشکیان و دولتمردانش روشن شده است، یک روز 
نماز جمعه، یک روز ستاد امر به معروف، یک روز مجلس و البته اصلی ترین تریبون علیه رئیس جمهور و 
دولتمردانش همان تریبون مجلسی هاست، همانجا که رفقا و حامیان انتخاباتی سعید جلیلی اگر نگوییم 

پرتعداد اما کم تعداد هم نیستند و از هر فرصتی برای تاخت و تاز علیه دولت بهره می گیرند.
سیبل اصلی حملات اما نه به سمت رئیس دولت، که به سمت معاون راهبردی دولت است؛» محمدجواد 
ظریف«. گویا کارویژه مهم و اصلی طیفی از نمایندگان مجلس در دوره دوازدهم بر حذف ظریف از دولت بنا 

شده است، حال چه با قانونگذاری چه با فشار به دولت.
از جمله این افراد حمید رسایی، چهره تندرو مجلس و عضو شریان است، او که روزگاری با پایداریچی ها 
پیوند سیاسی داشت و ذیل جبهه پایداری فعالی می کرد، حال در پیوند با شریانی ها که البته تفکر مشابه 

پایداریچی ها دارند، عزم خود را بر تخریب و نقد دولت پزشکیان و مشخصا ظریف گذاشته است.

 همدلی
 برای ایران

 انباشت ناکامی و 
واج پرخاشگری ر

ونشست به مناطق  فر
شهری رسید!

در نشست سران قوا چه 
گذشت؟

واکاوی آنچه در سطح جامعه و 
امور روزمره مردم می گذرد

مجلس و دولت هشدار ندهند 
هشیار باشند
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